
DAVID GEORGE ALEXANDER 1939-1980

David Alexander died in the morning of 25 July 1980 and his premature death has made a difference to many people. The Canadian academic community has been diminished, and his family and many friends and colleagues have been left with a profound and permanent sense of loss.

David was born in Nanaimo, B.C., and took his first degree in history from Victoria College of the University of British Columbia. After completing his Ph.D. in economic history at the London School of Economics (Athlone Press of the University of London published his thesis Retailing in England During the Industrial Revolution), he waded aside offers to teach in England in favour of returning to Canada and becoming a member of the History Department of Memorial University of Newfoundland in the fall of 1967. There he stayed and gave unstinting service to that department, university and province as a teacher of economic history, a scholar of maritime and Newfoundland history, and the driving intellectual force behind the historical project on Atlantic shipping.

I first met David when he came to the University of Washington as a Woodrow Wilson Fellow in the fall of 1961. His prodigious self-discipline and regular work habits became the talk of the graduate students in history that year. But we were struck by more than David's capacity for hard work. We soon came to know him as a man of great receptivity to and interest in other human beings. He amused us with stories of the eccentric and strong personalities among his ancestors and with humorous tales of his own scrapes and gaucheries in the style of Lucky Jim. Above all we sensed in him a man of deep feeling and exquisite conscience. He was passionately devoted to Canada and already then seemed to carry the worries of the world on his shoulders.

The next time I saw David was in London in the summer of 1967. He had just finished the work for his Ph.D. and married Anne Grayer who would strive so brightly and energetically to counteract the depressions that in future years so often settled on him. That summer he was at his most relaxed. I remember Sunday afternoon strolls through Regent's Park with David loping over the grass in imitation of an Afghan hound and evenings spent in the Westmoreland Pub on George Street in political debate or bantering conversation.

When he got to Memorial that fall he threw himself into the work of a beginning university teacher. By the time I arrived in 1970 he had already made his mark on the History Department and was beginning to be recognized within the University at large as a person of judgment. Over the all too brief years, traits which had been evident in David as a graduate student, and which in someone else might have become narrow and rigidified, in him matured into

DAVID GEORGE ALEXANDER 1939-1980

David Alexander est mort le 25 juillet 1980 dans la matinée. Un grand nombre de personnes ont été touchées par cette disparition prématurée. Le monde universitaire canadien s'en est trouvé appauvri. Quant aux membres de sa famille, ses nombreux amis et collègues, ils ont été envahis par le sentiment d'une perte irréparable.

Né à Nanaimo, David avait obtenu son diplôme de premier cycle en histoire au Victoria College de l'Université de Colombie-Britannique. Il avait ensuite terminé ses études de troisième cycle en histoire économique à la London School of Economics et les presses Athlone de l'Université de Londres avaient publié sa thèse intitulée Retailing in England During the Industrial Revolution). C'est alors qu'il déclina l'offre d'enseigner en Angleterre, préférant revenir au Canada où il devint, à l'automne 1967, professeur au département d'histoire de l'Université Memorial à Terre-Neuve. C'est là qu'il dispensa inlassablement ses services, tant au niveau départemental, universitaire que provincial, comme professeur d'histoire économique, spécialiste de l'histoire maritime et terre-neuvienne. Il devint la source d'inspiration et l'armature intellectuelle qui permirent la réalisation du projet de recherche en histoire du transport maritime dans les provinces atlantiques.

J'ai d'abord connu David à l'Université de Washington où il arriva à l'automne de 1961 à titre de boursier Woodrow Wilson. Son extraordinaire autodiscipline et sa fidélité au travail en firent cette année-là le sujet de conversation parmi nous, étudiants diplômés en histoire. Toutefois, nous étions frappés par autre chose que sa capacité de rendement. Très tôt, il fut apprécié pour l'intérêt et l'attention qu'il manifestait à autrui. Il nous amusait par ses histoires portant sur ceux de ses ancêtres qui avaient une forte personnalité ou étaient des excentriques, ou encore sur ses propres gaffes ou maladroites. Nous percevions par-dessus tout en lui un être à la sensibilité profonde et à la conscience très délicate. Il était passionnément attaché au Canada et semblait déjà porter sur ses épaules le poids du monde.

J'ai revu David à Londres durant l'été 1967. Il venait de terminer son doctorat et de se marier avec Anne Grayer, celle qui saurait au cours des ans faire échec avec intelligence et énergie au découragement qui l'êtredrait si souvent. Cet été-là, il était tout-à-fait détendu. Je me souviens de nos promenades du dimanche après-midi dans le parc Régent au cours desquelles David gambadait sur les pelouses comme un lévrier, et des soirées passées au Pub Westmoreland de la rue George à débattre politique ou à plaisanter.

Quand il arriva à l'Université Memorial à l'automne, il se lança à corps perdu dans sa tâche de professeur débutant. Quand j'y arrivai à mon tour en 1970, il avait déjà fait ses preuves au département d'histoire et commençait à être apprécié pour son jugement dans toute l'Université. Au cours des ans, qui furent hélas trop brefs, les traits de caractère qui s'étaient déjà manifestés chez l'étudiant diplômé et qui,

magnanimity. The drive and devotion to hard work remained, and he had plenty of ambition to succeed, but it was not pursued for materialistic ends or in a self-seeking way and never to the exclusion or at the expense of others. He set exceedingly high standards for himself, but he recognized work of quality performed by anyone and gave enormous encouragement to others who sought his help. For instance, after a long day at the University, he would often devote entire evenings to a painstaking reading and critique of a colleague's manuscript or of a thesis by a student not his own. He liked to reserve Friday evenings for academic labour, but he always made time for his and Anne's son Dominic on Saturdays and Sunday mornings, for their friends at dinner parties organized by Anne on Saturday nights, and for the intimate family circle on Sunday evenings.

He sought to expiate his social and political conscience through service to the provincial NDP. Coming as he did from Nanaimo and residing in St. John's, it was perhaps natural that his Canadian nationalism developed into a defence of the rights of the periphery against an overly powerful centre. His provincial and regional loyalties were strong. When his monograph The Decay of Trade: An Economic History of the Newfoundland Saltfish Trade, 1935-1965 was ready for publication, he eschewed offers from a number of metropolitan publishing firms and gave his business instead to the local institute of Social and Economic Research of Memorial University. He also published regularly with Acadiensis: The Journal of the History of the Atlantic Region.

These decisions were based in David's sense of fairness. He served for five years as a member of the Academic Freedom and Tenure Committee of the Canadian Association of University Teachers. Severe as the demands were that David placed on himself, he acted on the conviction that one of the purposes of civilized society was to protect the weak, not just to promote the achievements of the strong. He was governed by a powerful conception of duty, duty in the sense of an inescapable obligation to meet one's commitments and to shoulder one's responsibilities. Because the stand he took on issues was determined by concern not for himself but for the larger unit, be it Department, University, or society, he acquired a deserved reputation for integrity. He had an amazing capacity for cutting the Gordian knot of departmental wrangles. Many turned to him for advice, because they knew it would be disinterested. He was like a moral yardstick that others measured themselves against.

It is easy to make David sound saintly. A perfect saint he was not, of course; he too had his moments of bad temper and impatience. But he came closer than most, and never more so than in his last months. One witnessed then something like a rarification of the governing principles of his life. He undertook to complete two final pieces of work, a paper for

chez un autre, auraient pu devenir étroitesse et rigidité d'esprit, se sont épanouis en grandeur d'âme. L'énergie et l'acharnement au travail étaient toujours présents en lui, de même que l'ambition de réussir, mais les fins poursuivies n'avaient rien de matérialiste ou d'égoïste, pas plus qu'elles n'étaient recherchées pour elles-mêmes ou aux dépens d'autrui. Très exigeant pour lui-même, il savait reconnaître la qualité d'un travail, peu importe son auteur et dispenser d'énormes encouragements à ceux qui sollicitaient son aide. Aussi, après de longues journées passées à l'université consacrait-il souvent ses soirées à la lecture et à la critique minutieuses du manuscrit d'un collègue ou de la thèse d'un étudiant travaillant sous une autre direction que la sienne. Il réservait volontiers le vendredi soir pour le travail académique. Cependant, le samedi et le dimanche matin étaient pour Dominique, son fils et celui d'Anne, le samedi soir pour les diners que cette dernière organisait à l'intention de leurs amis et le dimanche soir pour la vie familiale.

Il a cherché à satisfaire son sens social et politique en s'engageant au service du NPD provincial. Il est sans doute naturel qu'un résident de St. John's, originaire comme lui de Nanaimo, ait été animé par un nationalisme féru des droits de la périphérie en opposition à ceux d'un centre trop puissant. Sa fidélité aux provinces et aux régions était très grande. Quand le texte de sa monographie (The Decay of Trade: An Economic History of the Newfoundland Saltfish Trade, 1935-1965) avait été prêt à publier, il avait écarté plusieurs offres faites par des maisons d'édition de la métropole pour attribuer le travail sur place à l'Institute of Social and Economic Research de l'Université Memorial. Il publiait aussi régulièrement dans Acadiensis: The Journal of the History of the Atlantic Region.

Ces décisions s'accordaient avec son sens de l'équité. Il avait d'ailleurs été membre pendant cinq ans du Comité de la liberté universitaire et de la permanence de l'emploi relevant de l'Association canadienne des Professeurs d'université. Les exigences strictes qu'il s'imposait s'appuyaient sur la conviction que la civilisation a pour but non seulement d'assurer la réussite des forts, mais aussi la protection des faibles. Un sens aigu du devoir le guidait, devoir entendu comme une obligation inéluctable de faire face à ses engagements et de porter ses responsabilités. Les positions qu'il adoptait, étant motivées non par son intérêt personnel mais par souci de l'ensemble, qu'il s'agisse du département, de l'université ou encore de la société en général, lui avaient acquis une réputation d'intégrité méritée. Il avait un talent étonnant pour dénouer les crises départementales. On prenait volontiers son avis parce qu'on le savait désintéressé. Il était comme la norme morale à laquelle se mesurer.

On pourrait être tenté de présenter David comme un modèle de sainteté ce qu'il n'était évidemment pas; il avait comme tout le monde ses moments de mauvaise humeur et d'impatience. Pourtant il s'est approché de cet état plus que bien d'autres et surtout dans les derniers mois de sa vie. On a pu alors observer comme une simplification des principes qui gouvernaient sa vie. Il a entrepris de terminer deux

the summer 1980 Atlantic Shipping Conference, and the annual lecture which he had been asked to prepare, but would not live to give, in honour of W.S. MacNutt at the University of New Brunswick in October 1980. He wrote farewell letters to all the people he held dear and received the visits of friends and colleagues from across Canada and England. The St. John's community rallied round to ease the burden on Anne and almost every afternoon and evening friends from close by or far away dropped in to see him. With the cooperation of his wife, his doctor, and a close friend who is a nurse, he was able to live at home until the end. And to the last he faced his imminent death with humour and a transcendence of self-pity.

Ruth Roach Pierson

SYMPOSIA AND CONFERENCES

The North American Labor History Conference will take place at Wayne State University, Detroit, from 8 to 10 October. Papers will address the theme: "Workers, Politics and the State". For further information, write William Neuenschwander, Department of History, Wayne State University, Detroit, Michigan 48202.

The annual conference of L'Institut d'histoire de l'Amérique française will take place at the University of Québec à Trois-Rivières from 23 to 25 October.

The second bi-annual B.C. Studies Conference will be held from 30 October to 1 November 1981 at Simon Fraser University. The host University welcomes all who are interested in the history, geography and culture of British Columbia to join in the stimulating and eventful three day meeting. For further information write to Simon Fraser University, Burnaby, B.C., V5A 1S6.

The second Kingston Conference on the History of Science and Technology in Canada will be held at the Donald Gordon Centre, Queen's University, Kingston, Ontario, 6 to 8 November, 1981. The Conference will be devoted to the "state of the art" in research on important aspects of the history of Canadian science, technology and medicine. It will also provide an opportunity for members of the newly formed Canadian Science and Technology Historical Association to meet and plan their future activities. For information on the conference contact: Dr. A.W. Tickner, Senior Archival Officer, National Research Council of Canada, Ottawa, Ontario, K1A 0R6

Alpha Phi Sigma, The National Criminal Justice Honor Society, will hold its annual meeting 24-26 March, 1982. The Conference, which is held in conjunction with ACJS, will be at the Galt House in Louisville, Kentucky. For additional information contact Bruce Wolford, 101 Stratton Building, Eastern Kentucky University, Richmond, Kentucky 40475. Phone: (606) 622-1394.

travaux finals: une communication pour la conférence de l'été 1980 sur le transport dans l'Atlantique, ainsi qu'une communication annuelle qu'on lui avait demandé de donner en l'honneur de W.S. MacNutt, à l'Université du Nouveau-Brunswick en Octobre 1980. Il a adressé des lettres d'adieu à tous ceux qui lui étaient chers. Il a reçu la visite d'amis et de collègues venus de partout au Canada et d'Angleterre. A St. John's les membres de la communauté se sont concertés pour soulager Anne de son fardeau; presque toujours l'après-midi et le soir, des amis proches voisins ou éloignés s'arrêtaient pour le voir en passant. Grâce à l'assistance de sa femme, de son médecin et d'une amie infirmière, il a pu finir ses jours à la maison. Jusqu'à la fin, il a vu s'approcher la mort avec humour, sans apitoiement sur lui-même.

Ruth Roach Pierson

COLLOQUES ET CONFERENCES

La North American Labor History Conference aura lieu à l'université Wayne State à Détroit, du 8 au 10 octobre. Les communications porteront sur le thème: "Les travailleurs, la politique et l'Etat". Pour plus de renseignements, écrire à William Neuenschwander, Department of History, Wayne State University, Detroit, Michigan 48202.

Le congrès annuel de l'Institut d'histoire de l'Amérique française se tiendra à l'Université du Québec à Trois-Rivières du 23 au 25 octobre.

La seconde conférence bi-annuelle des B.C. Studies se tiendra à l'université Simon Fraser du 30 octobre au 1^{er} novembre 1981. L'université sera heureuse d'accueillir toutes les personnes qui s'intéressent à l'histoire, la géographie et la culture de la Colombie-Britannique. Pour plus d'informations veuillez écrire à l'université Simon Fraser, Burnaby, B.C., V5A 1S6.

Le centre Donald Gordon de l'université Queen's sera l'hôte de la deuxième Conférence Kingston sur l'histoire de la science de la technologie au Canada, du 6 au 8 novembre, 1981. La conférence fera le point sur les "problèmes cruciaux" dans l'histoire de la science de la technologie et de la médecine canadiennes. Les membres de la nouvelle Association pour l'histoire de la science de la technologie au Canada auront ainsi l'occasion de se rencontrer et d'organiser des rencontres futures. Pour plus de détails sur la conférence, s'adresser à M. A.W. Tickner, Archiviste, Conseil de la recherche nationale du Canada, Ottawa, K1A 0R6.

Le congrès annuel de Alpha Phi Sigma, la National Criminal Justice Honor Society aura lieu du 24 au 26 mars 1982, en conjonction avec l'ACJS à Galt House, Louisville, Kentucky. Pour plus de renseignements, veuillez communiquer avec M. Bruce Wolford, Eastern Kentucky University, Richmond, Kentucky, 40475. Téléphone: (606) 622-1394.

The 1982 annual meeting of the Association of Ancient Historians will take place 7-8 May, 1982, at Pennsylvania State University, University Park, Pa. Queries should go to J.A.S. Evans, secretary-treasurer, Department of Classics, 265 - 1866 Main Mall, The University of British Columbia, Vancouver, V6T 1W5, or to Professor Eugene Borza, Department of History, Pennsylvania State University.

The Seneca Falls Women's History Conference will hold a conference from 16 to 18 July 1982 at Eisenhower College, Seneca Falls, N.Y. Submissions are invited for articles on women's history before 31 October 1981. Contact National Women's Hall of Fame, P.O. Box 335, Seneca Falls, N.Y. 13148.

A call for Papers has been made by the Correctional Education Association for their 37th International Conference to be held in Baltimore, Maryland 23-28 July, 1982. Papers should address practical and theoretical issues in correctional education. Inquiries may be made to Helen Eano Pecht, 901 E. Jefferson Street, Charlottesville, Virginia 22901.

NOTICES

The American Antiquarian Society, in order to make more readily available for research its unparalleled resources in early American history and culture, will award to qualified scholars a number of short- and long-term Visiting Research Fellowships during the year June 1, 1982 - May 31, 1983. These awards will be made in four categories: National Endowment for the Humanities Fellowships, Samuel Foster Haven Fellowships, the Albert Boni Fellowship and the Frances Hiatt Fellowship. In all four categories of fellowships, the deadline for receipt of completed applications and three letters of recommendation is February 1, 1982. Announcement of the awards will be made by March 15, 1982. All awards will be made not only on the basis of the applicant's scholarly qualifications and the general interest of the project, but also on the pertinence of the inquiry to the Society's holdings. Persons interested in applying should request an application form from John B. Hench, Research and Publication Officer, American Antiquarian Society, 185 Salisbury Street, Worcester, Ma. 01609. Telephone (617) 755-5221.

University of Edinburgh, Institute for Advanced Studies in the Humanities announces its Visiting Research Fellowships for 1982-83. The Institute was founded in 1969 to further advanced studies in the Faculty of Arts. Visiting Research Fellows are elected once a year by a Committee of Faculty. The principal departments in the Faculty are those concerned with archaeology, art, history, language linguistics, literature, and philosophy. Applications are invited from scholars of established reputation, and also from younger scholars holding a doctorate or offering equivalent evidence of aptitude for advanced study. A candidate for a doctorate should not apply, unless the degree will have been awarded before the election of Fellows in February 1982. Consideration is given to

Les membres de l'Association of Ancient Historians se réuniront pour leur congrès annuel 1982 les 7 et 8 mai prochain à Pennsylvania State University, University Park, Pa. Les intéressés peuvent s'adresser à J.A.S. Evans, secrétaire-trésorier, Department of Classics, 265-1866 Main Hall, University of British Columbia, Vancouver, V6T 1W5, ou au professeur Eugene Borza, Department of History, Pennsylvania State University.

La Seneca Falls Women's History Conference tiendra une conférence du 16 au 18 juillet 1982 au Eisenhower College, Seneca Falls, N.Y. On invite des soumissions d'articles sur l'histoire des femmes, avant le 31 octobre. S'adresser à: National Women's Hall of Fame, P.O. Box 335, Seneca Falls, N.Y. 13148.

La Correctional Education Association sollicite des communications pour sa 37e conférence internationale à Baltimore du 23 au 28 juillet 1982. Les travaux doivent porter sur des sujets théoriques ou pratiques sur l'éducation correctionnelle sous tous ses aspects. Pour plus d'informations, écrire à Helen Eano Pecht, 901 E. Jefferson Street, Charlottesville, Virginia 22901.

AVIS

Dans le but de rendre plus facilement accessibles ses précieuses ressources en histoire et en culture américaine coloniale, l'American Antiquarian Society accordera à des chercheurs de mérite plusieurs bourses de recherche allant de un mois à un an, du 1^{er} juin 1982 au 31 mai 1983. Il y a quatre catégories de bourses: National Humanities Fellowships, Samuel Foster Haven Fellowships, Albert Boni Fellowship et Frances Hiatt Fellowship. Le 1^{er} février 1982 est la date limite pour faire parvenir son application et trois lettres de recommandation. On annoncera le nom des récipiendaires avant le 15 mars 1982. Ces bourses sont accordées non seulement en tenant compte des compétences du candidat et de l'intérêt général du projet, mais aussi des intérêts de la Society. Les intéressés peuvent demander un formulaire d'application à John B. Hench, Research and Publication Officer, American Antiquarian Society, 185 Salisbury Street, Worcester, Ma. 01609, Téléphone: (617) 755-5221.

L'Institute for Advanced Studies de l'université d'Edimbourg annonce ses bourses pour la recherche pour l'année 1982-83. L'Institute a été fondé en 1969 pour l'avancement des études dans la faculté des arts. Les chercheurs invités sont élus annuellement par un comité de la faculté dont les principaux départements sont l'archéologie, l'art, l'histoire, les langues, la linguistique, la littérature et la philosophie. Sont invités à faire la demande les universitaires de mérite et aussi les jeunes universitaires ayant démontré leur aptitude à la recherche à un niveau avancé. Les candidats au doctorat ne doivent pas faire application à moins qu'ils ne s'attendent à obtenir leur diplôme avant l'élection des boursiers en février 1982. On prendra en considération l'excellence académique et le

academic excellence and to the need for pursuing the subject of research in Edinburgh. About 15 Fellows in all, a few of which are Stipendiary usually not exceeding £500, are normally elected each year in February. Applicants from abroad are advised to consider approaching the British Council Representative in their country for information about Scholarships and Bursaries.

Studies in Medieval and Renaissance History published by the Association of Ancient Historians, solicits articles from 30 to 100 pages. Authors will receive 25 off-print copies. Manuscripts should be sent to the director of the editorial committee, J.A.S. Evans, Department of Classics, University of British Columbia, Vancouver, B.C., V6T 1W5.

The Société historique du Madawaska announces the publication of its review, Le Brayon. Subscription: \$12, students \$8. The Société historique du Madawaska, Box 474, Edmundston, N.B., E3V 3L1.

A project is currently underway to collect for publication the letters of Canadian writers, Catherine Parr Traill (1802-1899) and Susanna Moodie (1803-1885). Mrs. Traill and Mrs. Moodie corresponded with publishers and friends in Canada, England and the north eastern United States from the 1830's until their respective deaths. The project is directed by Professors Michael Peterman, Carl Ballstadt, and Elizabeth Hopkins, Department of English Literature, Trent University, Peterborough, Ontario, K9J 7B8. Please direct all correspondence to Sheree-Lee Powsey, Lady Eaton College, Trent University.

British Association for Canadian Studies

Members wishing to renew their subscription, or those wishing to join the Association, should write to the Membership Secretary at the address given below. Subscription rates for 1981-1982 are: Regular member, £5.00; Associate member £4.00 and student member, £1.00. Dr. J.G.L. Adams, Membership Secretary BACS, Department of Town and Regional Planning, University of Glasgow, Adam Smith Building, Glasgow G12 8RT Scotland.

A New Genealogical and Historical Publication

L'Etoile d'Acadie, the official newsletter of "The Acadian Genealogical and Historical Association of New England" is in the process of being mailed to its members. Its theme is "Dans le monde entier, l'Acadie cherche ses enfants" (Around the World, Acadia Searches for her Children). L'Etoile is published in French and English four times a year and is distributed principally to paying members of the Association. In order to subscribe to the newsletter, membership in the Association is encouraged. Individual membership is \$5.00, family membership is \$5.00 for the first person in the family to join and \$2.50 or 50% of the individual membership fee for each additional family member. For more information write to the Association, P.O. Box 668, Manchester, N.H. 03105.

besoin de poursuivre le sujet de recherche à Edimbourg. Une quinzaine de boursiers sont élus chaque année dont quelques uns obtiennent une rémunération n'excédant pas £500. Au Canada, les candidats doivent s'adresser au représentant du British Council au Haut Commissariat à Ottawa pour obtenir les informations nécessaires.

Studies in Medieval and Renaissance History publié par le comité d'études médiévales de l'Université de Colombie Britannique sollicite des soumissions d'articles de 30 à 100 pages. Les auteurs recevront 25 tirés à part. Faire parvenir les manuscrits au directeur du comité de rédaction, J.A.S. Evans, Department of Classics, University of British Columbia, Vancouver, V6T 1W5.

La Société historique du Madawaska annonce la publication de sa revue Le Brayon. Abonnement: \$12, étudiants \$8. La Société historique du Madawaska, C.P. 474, Edmundston, E3V 3L1.

Un groupe d'universitaires sont à rassembler, pour fins de publication, les lettres de Catherine Parr Traill (1802-1899) et de Susanna Moodie (1803-1885). Ces deux auteurs canadiens ont poursuivi une correspondance active avec leurs éditeurs et leurs amis au Canada, en Angleterre et en Nouvelle-Angleterre des années 1830 jusqu'à leur mort. Ce projet d'envergure est dirigé par les professeurs Michael Peterman, Carl Ballstadt et Elizabeth Hopkins, Department of English Literature, Trent University, Peterborough, Ontario, K9J 7B8. Adresser toute correspondance à Sheree-Lee Powsey, Lady Eaton College, Trent University.

British Association for Canadian Studies

Les personnes qui désirent devenir membres de l'Association ou renouveler leur abonnement, peuvent s'adresser au Secrétaire des membres, Dr. J.G.L. Adams, Membership Secretary BACS, Department of Town and Regional Planning, University of Glasgow, Adam Smith Building, Glasgow, G12 8RT, Ecosse. Cotisation pour 1981-1982: membres réguliers, £5; membres associés, £4; membres étudiants, £1.

Une nouvelle publication généalogique et historique

L'Etoile d'Acadie, le bulletin officiel de l'Association généalogique et historique acadienne de Nouvelle-Angleterre doit parvenir à ses membres incessamment. Ce bulletin aura pour thème: "Dans le monde entier, l'Acadie cherche ses enfants". L'Etoile est publiée en français et en anglais quatre fois par année et distribuée surtout aux membres en règle de l'association. Les personnes qui désireraient recevoir L'Etoile sont encouragées à devenir membres de l'association. La cotisation individuelle est de \$5.00, la cotisation familiale selon laquelle le premier s'inscrit et les autres membres de la famille obtiennent un rabais de 50% est de \$2.50. Pour plus d'informations, s'adresser à l'Association, C.P. 668, Manchester, N.H. 03105.

The Champlain Society

The Champlain Society is pleased to announce that a few memberships have become available and that application can be made to the Executive Secretary at the Society offices in the Royal York Hotel, 100 Front Street West, Toronto, M5J 1E3. Annual membership is \$25.00. Founded in 1905 the Society has regularly published collections of edited documents, with extensive introductions, on many phases of Canadian society, exploration, politics, business and ethnology. Each volume is self contained, although some form a series on a special topic. Volumes in the general series are sent to members every year or so and in the Ontario Series about every two years.

The Champlain Society

La société a le plaisir d'annoncer qu'elle compte quelques postes vacants auxquels peuvent faire application les personnes qui désirent devenir membres. On doit s'adresser au secrétaire The Champlain Society, Royal York Hotel, 100 Front Street West, Toronto, M5J 1E3. La cotisation annuelle est de \$25. Fondée en 1905, la société publie régulièrement des collections de documents, accompagnés d'importantes introductions, sur plusieurs aspects de la vie canadienne: exploration, politique, affaires, ethnologie. Les volumes de la série générale sont habituellement envoyés aux membres chaque année, et ceux de la série Ontario tous les deux ans.

* * *

EDITORS' NOTE:

Regular readers will note that this is the first issue of the Newsletter, since its inception in 1975, which does not carry Norman Hillmer's name as co-editor. After seven years as English-Language Secretary of the CHA, Norman resigned his portfolio in June and, along with that, the co-editorship of the Newsletter.

Norman Hillmer played an important role in laying the groundwork for this publication. In cooperation with others he saw the need for a regular information gathering publication to keep the membership informed of recent happenings, upcoming conferences and symposia, and general day-to-day notes of interest to the association. The present co-editors wish, on behalf of all Newsletter readers, to thank Norman for his many hours of devoted effort to the Newsletter.


Andrée Lévesque
Carman V. Carroll

NOTE DES REDACTEURS

Nos lecteurs réguliers auront noté que, pour la première fois, le Bulletin de la Société n'est pas signé Norman Hillmer. Après sept ans au service de la Société historique du Canada en tant que secrétaire de langue anglaise, Norman a remis sa démission en juin dernier en tant que secrétaire et que rédacteur du Bulletin.

On ne peut surestimer le rôle qu'a joué Norman Hillmer en lançant cette publication. En collaboration avec ses collègues de la Société il a réalisé le besoin de communication au sein de la profession historique pour informer les membres non seulement des activités de la Société mais aussi des conférences et colloques à venir, de la publication de revues et de tout autre item d'intérêt historique. Les deux rédacteurs désirent, au nom de la Société, remercier Norman pour les longues heures qu'il a dépensées sans compter à la rédaction de ce Bulletin.

Andrée Lévesque
Carman V. Carroll

	
newsletter <small>CANADIAN HISTORICAL ASSOCIATION</small>	bulletin <small>SOCIÉTÉ HISTORIQUE DU CANADA</small>
Vol. 7 No. 3 Summer 1981	Vol. 7 N° 3 Été 1981
<i>Edited by / Rédigé par</i> Andrée Lévesque Carman V. Carroll	
<small>Public Archives of Canada 395 Wellington Street Ottawa, K1A 0N3 Tel.: 233-7885</small>	<small>Archives publiques du Canada 395, rue Wellington Ottawa, K1A 0N3 Tél.: 233-7885</small>